

[Text]

there may not be much that an independent can do, or much that we can do about it if it is a two-way problem.

Mr. Epp (Thunder Bay—Nipigon): There have some areas of trade that have been fairly controlled by conferences.

Mr. Brennan: Not the major ones, but some.

Mr. Epp (Thunder Bay—Nipigon): The Latin American trade has always been small, and Canadian attempts over the decades to develop it have been of limited success.

Mr. Brennan: Yes, and there are also trades where conference traffic is fairly dominant. I guess the North Atlantic—I am not quite sure what the number of independents is working across the North Atlantic right now, but I would say that it was probably 30% or 40%.

Mr. Mannery: I would think on the North Atlantic that—

Mr. Brennan: Maybe less than that.

Mr. Mannery: —we have conferences handling between 40% and 60%. We have had information from some of the conferences that some of the state-owned fleets have been increasing, and they may be as high as 25% on the North Atlantic. The percentages vary from time to time. I think we have seen a growing non-conference increase in their percentage of the trade in recent years, although this varies quite a bit, because when CAST was operating as a non-conference he had a lot of traffic on the non-conference side and when he joined, of course the conference side went up.

We had a period when there was quite a bit of concern that we only had conferences on the North Atlantic. Now it seems to be settling out and we are getting more and more non-conference.

• 1150

Mr. Epp (Thunder Bay—Nipigon): Do you have an opinion on the extent to which the conferences have provided price-setting? It is about the only activity they indulge in. In fact, in the list you ran through, you said that many of them did only one of these seven things. Which of the seven things were you meaning to tell us they actually did?

Mr. Mannery: The most common thing for the conference to do is to agree upon rates. That is—

Mr. Epp (Thunder Bay—Nipigon): It is the classic competitive instrument that is in fact their main concern. To what extent would you say that the conferences have provided price leadership, have set an umbrella under which others have operated and the independents have been followers? To what extent would you say that the independents have struggled with it as opposed to simply following it? This is obviously a matter of opinion, but

[Translation]

puisse faire en ce cas et pas grand-chose que nous puissions faire non plus s'il s'agit de règles qui sont imposées par les deux parties.

M. Epp (Thunder Bay—Nipigon): Certains secteurs commerciaux sont de façon assez importante sous le contrôle des conférences.

M. Brennan: Certains secteurs mais pas les plus importants.

M. Epp (Thunder Bay—Nipigon): Le commerce avec les pays de l'Amérique latine a toujours été modeste et les efforts du Canada de développer ce commerce n'ont connu qu'un succès limité.

M. Brennan: Oui, mais il y a certains secteurs également où les conférences sont en position assez dominante. Je suppose que dans le cas de l'Atlantique nord—je ne sais pas exactement quelle est la proportion des indépendants, mais je suppose qu'il pourrait s'agir de 30% à 40%.

M. Mannery: Je suppose que dans l'Atlantique nord...

M. Brennan: Peut-être moins.

M. Mannery: ... les conférences détiennent entre 40% et 60% de tout le trafic. D'après certains renseignements que nous avons obtenus des conférences mêmes, certaines flottes nationales ont augmenté leur trafic et pourraient représenter jusqu'à 25% sur l'Atlantique nord. Les pourcentages varient de temps en temps. Je crois que nous avons connu récemment une augmentation du trafic des indépendants, mais évidemment ce chiffre varie, surtout depuis que CAST, qui fonctionnait comme un indépendant, s'est affilié à une conférence.

Pendant toute une période, on s'inquiétait du fait que les conférences détenaient presque à elles seules tout le trafic sur l'Atlantique nord. Il semblerait maintenant que l'équilibre s'établisse et que le trafic des indépendants est en expansion.

M. Epp (Thunder Bay—Nipigon): Dans quelle mesure les conférences ont-elles décidé des prix? Est-ce la seule activité qui les caractérise? Vous nous avez donné une liste concernant la non-application de la Loi sur la concurrence, vous nous avez parlé de sept questions, vous avez dit que les conférences n'étaient généralement responsables que d'une de ces activités. Laquelle?

M. Mannery: Le plus souvent, l'établissement du tarif.

M. Epp (Thunder Bay—Nipigon): En fait, ces conférences se préoccupent surtout de cet aspect classique que représente la concurrence. Dans quelle mesure estimez-vous que ces conférences ont fait preuve de chef de file en matière d'établissement de prix? Dans quelle mesure les conférences ont-elles établi un tarif sur lequel devaient s'aligner les indépendants? Croyez-vous que cela ait représenté un problème pour les indépendants ou que